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سفیر جدید ایران در چین 
استوارنامه خود را تقدیم کرد

پکن  در  ایران  اسلامی  جمهوری  جدید  سفیر 
استوار نامه خود را تسلیم کرد. 

توییتی  در  تهران  در  پکن  سفیر  هووآ  چانگ 
نوشت: امروز  آقای محسن بختیار سفیر جدید 
پکن  در  را  خود  اعتبارنامه  کپی  چین  در  ایران 
تسلیم کرد. به ایشان تبریک می گویم و موفقیت 

مأموریت خود در پکن را برای ایشان آرزومندم.
پیش از بختیار، محمد کشاورززاده سفیر ایران 
در چین بود که از آذرماه سال ۹۷ عهده دار این 
مسئولیت بوده و به تازگی ماموریت وی پایان یافت 

و به تهران بازگشت.

بررسی توافق تهران و ریاض با 
حضور ملک سلمان

بررسی  به  در نشستی  وزیران سعودی  شورای 
توافق ایران و عربستان پرداختند. 

رسمی  خبرگزاری  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
عربستان )واس(، شورای وزیران سعودی نشستی 
در کاخ »السلام« در جده به ریاست سلمان بن 

عبدالعزیز پادشاه این کشور برگزار کردند.
در این نشست به آخرین تحولات مذاکرات ایران 
و عربستان در چارچوب تکمیل روند اجرایی توافق 

امضا شده در پکن پرداخته شد.
وزیران سعودی بر پیشرفت های حاصل شده در 
این توافق از جمله آغاز فعالیت اماکن دیپلماتیک 
در دو کشور و تداوم همکاری های دوجانبه در 
بسیاری از مسائل منطقه ای و بین المللی تاکید 

کردند
در پی توافق تهران و ریاض در پکن، فیصل بن 
فرحان، وزیر خارجه عربستان بعد از ظهر روز شنبه 
) ۲۷ خرداد( در سفری رسمی وارد تهران شد، وی 
با مقامات کشورمان از جمله سید ابراهیم رئیسی و 

حسین امیرعبداللهیان دیدار و گفت وگو کرد.

سه گانه هسته ای روسیه موازنه قدرت 
جهانی را تضمین می کند

رئیس جمهوری روسیه امروز چهارشنبه با بیان 
اینکه تولید و ارسال پهپادها برای نظامیان کشورش 
تسریع می شود، گفت: سه گانه هسته ای روسیه 

حفظ توازن قوا در جهان را ممکن می سازد. 
ولادیمیر  اسپوتنیک،  خبرگزاری  گزارش  به 
پوتین، رئیس  فدراسیون روسیه در جریان دیدار 
با فارغ التحصیلان موسسات آموزش عالی نظامی 
گفت: سه گانه هسته ای روسیه، تضمین موثر و 
قابل اعتماد بازدارندگی استراتژیک و حفظ تعادل 
قدرت جهانی را ممکن می سازد. این ها نتایج کار 
طراحی،  دفاتر  شرکت ها،  عظیم  طولانی مدت 
و  نظامی  متخصصان  مهندسان،  و  کارگران 

غیرنظامی ماست.
رئیس  فدراسیون روسیه با بیان اینکه حدود نیمی 
از یگان های نیروهای موشکی راهبردی روسیه به 
سامانه های موشکی بالستیک قاره پیما موسوم به 
»یارس« مجهز هستند، گفت: روسیه به توسعه 

سه گانه هسته ای ادامه خواهد داد.
به  روسیه  که  گفت  همچنین  پوتین  ولادیمیر 
ادامه  سربازانش  برای  ضربتی  پهپادهای  ارسال 
خواهد داد و تحویل آنها را تسریع خواهد کرد و 

همچنین تولید این تجهیزات تقویت خواهد شد.
به  مسکو  کرد:  تاکید  روسیه  فدراسیون  رئیس  
تامین سیستم های رباتیک تهاجمی و هواپیماهای 
ادامه  خود  ملی  نیروهای  برای  سرنشین  بدون 
خواهد داد و تولید این تجهیزات برنامه ریزی شده 

است تا افزایش یافته و تسریع شوند.
پوتین گفت: بهبود تولید سیستم های ضد آتشبار 
مانند عرضه وسایل  یافت، درست  ادامه خواهد 
نقلیه هوایی بدون سرنشین و سیستم های حمله 
روباتیک که خود را به خوبی با شرایط جنگی وفق 

داده اند. ما تولید انبوه آنها را افزایش خواهیم داد.
تقویت  که  کرد  تاکید  روسیه  رئیس جمهوری 
افزود که  اولویت روسیه است و  ارتش همچنان 
این کشور به بهبود نیروهای مسلح خود و همچنین 
توسعه جدیدترین مدل های خودروهای زرهی، نبرد 
ادامه خواهد  ضربتی و سیستم های دفاع هوایی 

داد.
سه گانه هسته ای یک ساختار نیروی نظامی سه 
شاخه است که از موشک های هسته ای پرتاب شده 
از زمین، زیردریایی های مجهز به موشک هسته ای 
و هواپیماهای استراتژیک با بمب های هسته ای و 

موشک ها تشکیل شده است.

برخی نمایندگان به دنبال استیضاح 
بایدن

استیضاح  طرح  آمریکا  نمایندگان  مجلس 
رئیس جمهوری را به دلیل سوءاستفاده از قدرت 
و ایجاد هرج و مرج در مرز با مکزیک در دستور 

کار قرار داده است. 
به گزارش ایرنا به نقل از وبگاه خبری آمریکایی 
تصویب  آمریکا  نمایندگان  مجلس  اکسیوس، 
رئیس جمهوری  بایدن  جو  استیضاح  طرح 
ایالات متحده و محکومیت آدام شیف نماینده 
دموکرات ایالت کالیفرنیا را در دستور کار برای 

رای گیری قرار داده است.
اعضای  از سوی  اقدامات  این  می شود  گفته 
مجلس  آزادی«  »انجمن  راستگرای  حزب 
نمایندگان مطرح شده که خود نشانگر تلاش 
فزاینده اعضای این حزب برای یک برگزاری یک 
رای گیری است که می تواند منجر به دو دستگی 

شود.
این امر به ویژه در هفته گذشته ثابت شد که 
۲۰ نماینده جمهوری خواه در هفته گذشته لغو 
تکرار محکومیت شیف را خواستار شدند که ۱۶ 

میلیون دلار جریمه را شامل می شود.
سه شنبه  دیروز  نیز  بایدن  استیضاح  طرح 
جمهوری خواه  نماینده  بوبرت  لورن  سوی  از 
بایدن  طرح  این  در  گردید.  ارائه  مجلس  این 
به سوء استفاده از قدرت و قصور از وظایف در 

موضوع مرز آمریکا با مکزیک متهم شده است.
نیز  فلوریدا  ایالت  نماینده  لونا  پائولینا  آنا 
بدون  البته  را  شیف  محکومیت  دیگر  بار  یک 
در نظر گرفتن جریمه و به دلیل ادعاهای این 
نماینده دموکرات در مورد روابط دونالد ترامپ 

رئیس جمهوری پیشین با روسیه خواستار شد.
البته تاکنون برخی جمهوری خواهان میانه رو 
بایدن هم  کابینه  استیضاح وزرای  از طرح  هم 
بدون ارائه مدارک لازم مبنی بر زیر پا گذاشتن 
قانون دوری کرده اند، چه رسد به طرح استیضاح 

شخص بایدن.
نیویورک  خواه  جمهوری  نماینده  لالوتا  نیک 
فکر  من  گفت:  اکسیوس  به  گذشته  هفته 
نمی کنم استیضاح مساله ای باشد که در مورد 
مجلس  من  عقیده  به  انگاری شود.  ساده  آن 
را  رئیس جمهوری  باید  زمانی  تنها  نمایندگان 
دو  هر  رای  بدهد  احتمال  که  کند  استیضاح 

مجلس نمایندگان و سنا را دارد.

عربستان را از دست دادیم

کلیپ هایی  اجتماعی  شبکه های  فعالان 
کردند  منتشر  را  ترامپ  دونالد  مصاحبه  از 
و  سلمان  ملک  عربستان،  درباره  آن  در  که 

ولیعهدش، صحبت می کرد. 
دونالد  تی،  آر  از  نقل  به  ایسنا،  گزارش  به 
در  آمریکا  سابق  رئیس جمهوری  ترامپ، 
مصاحبه ای که اخیرا با شبکه آمریکایی فاکس 
نیوز داشته، گفت: در واقع عربستان سعودی 
به سمت چینی رفت که اکنون از آنها محافظت 
می کند. ما عربستان را از دست دادیم. بایدن 
عربستان  آینده  پادشاه  با  دادن  دست  برای 
را  مشتش  او  و  می رود  سلمان(  بن  )محمد 
هم  به  معنی مشت  می دانید  می آورد.  پیش 
زدن چیست؟ یعنی دست به من نزن! چون 
بهم دست  با مشت  بیا  است،  آلوده  دستت 

بدهیم.
)سعودی ها(  آنها  می دانید  آیا  افزود:  وی 
مردم  ما  رنجیده اند؟  موضوع  این  از  چقدر 
احمقی داریم که کشورمان را اداره می کنند و 
به نظر من این خطرناک ترین زمان در تاریخ 

است.
ترامپ ادامه داد: ما عربستان سعودی را از 
دست دادیم. سعودی ها دوستان من و مردم 
فوق العاده ای هستند. با ولیعهد و پادشاه آنها 
به خوبی کنار آمدم. پادشاه و ولیعهد هر کاری 

انجام خواهند داد. آن دو فوق العاده  هستند.
فعالان توئیتر این مصاحبه ترامپ را بازنشر 
وی  اظهارات  خود  توییت های  در  و  می کنند 

درباره عربستان سعودی را برجسته کرده اند.

علی باقری هفته گذشته نیز در امارات با همتایان خود 
از سه کشور اروپایی فرانسه، آلمان و انگلیس دیدار و 
گفت وگو کرده بود. در همین رابطه انریکه مورا، معاون 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا روز چهارشنبه 
در توییتی نوشت: امروز و همچنین دیروز مذاکرات 
سختی در دوحه با باقری کنی درخصوص گستره ای از 
مسائل دشوار دوجانبه، منطقه ای و بین المللی ازجمله 
مسیر پیش روی برجام داشتیم. تبادل نظرات خوبی 
درخصوص خلیج )فارس(، راهبرد اتحادیه اروپا، نماینده 
جدید اتحادیه اروپا در خلیج، ایران و همچنان توافق 

میان ایران و عربستان داشتیم.
حسین  ای  دوره  سفر  با  پیوند  در  دیدارها  این 
امیرعبداللهیان وزیر خارجه کشورمان به امارات، قطر 
و کویت در حالی برگزار می شود که طی هفته های 
اخیر گمانه زنی های مختلفی از مذاکرات مستقیم و 
غیر مستقیم ایران و ایالات متحده منتشر شده و برخی 
از کارشناسان معتقدند که دو طرف در خصوص برخی 
از مسائل به یک توافق موقت و نانوشته دست یافته 
اند. توافقی که نه در راستای احیای کامل برجام، بلکه 
در کاسته شدن از بار برخی از تنش ها و جلوگیری از 

تشدید آنها صورت گرفته است.
در همین رابطه عبدالرضا فرجی راد سفیر پیشین ایران 
در نروژ و مجارستان، در پاسخ به این سوال که تحلیل 
عمان  و  قطر  به  ایران  وزیر خارجه  درباره سفر  شما 
این سفر در جهت مذاکرات هسته ای  آیا  و  چیست 
همین طور  حتما  گفت: بله،  شد،  خواهد  قلمداد 
است؛ دو کشور عمان و قطر هرکدام بخشی از کار 
را  هسته ای  مذاکرات  در  میانجی گری  و  واسطه گری 
برعهده دارند. یک کشوری مانند عمان بیشتر در رابطه 
پول های  آزادسازی  و  تابعیتی  دو  زندانیان  مسائل  با 
بلوکه شده کار می کند و قطر در رابطه با تفاهمی که 
قرار است انجام شود تا احتمالا پول ها در بانک قطری 
قرار بگیرد، کار می کند. بنابراین لازم است که با هر 
دو کشور گفت وگو شود. چون آنها هم با آمریکایی ها 
در ارتباط هستند و پیام هایی که ردوبدل می شود و با 
گفت وگوهایی که به صورت میانجی گری یا مستقیم در 
نیویورک اتفاق می افتد، لازم است با مقامات این دو 
کشور هماهنگی هایی انجام شود. احتمال دارد با توجه 
به پیام هایی که قبلا توسط پادشاه عمان در سفر به 
تهران صادر شد، وزیر خارجه این سفر را انجام داده تا 

نظر طرف ایرانی را به این دو کشور منتقل کند.
آمریکا به دنبال تفاهم نانوشته است

فرجی راد در پاسخ به این سوال که با توجه به اخبار 
به  هسته ای  مذاکرات  در  رو  پیش  سناریوی  امروز، 
چه صورت خواهد بود، گفت: آمریکا به دنبال تفاهم 
نانوشته است. یعنی دو طرف چیزی را امضا نکنند که 
نیازی هم به مصوبه کنگره نداشته باشد. اگر بخواهد 
طرح توافق به کنگره برود، نمایندگان با آن مخالفت 
می کنند، بنابراین می خواهند به تفاهم شفاهی با یک 
اعتماد نسبی دست پیدا کنند که ممکن است بخشی  
از آن را عمان و قطر به وجود آورده باشند و بخش 
دیگر آن را اروپا که مذاکراتی را در امارات با ایران شروع 

کردند. 
احتمال تاثیرگذاری کشور سوم 

وی افزود: نکته دیگر آنکه احتمال دارد که سفر آقای 
بلینکن وزیر خارجه آمریکا به چین با توجه به تجربه ای 
که ما در میانجی گری چین بین ایران و عربستان داریم، 
در این میان تاثیرگذار باشد. ممکن است آمریکایی ها 
به این نتیجه برسند که از این میانجی هم می توانند در 
تفاهم اولیه میان ایران و آمریکا استفاده کنند. بنابراین 
به دست  تفاهمی  آمریکا  و  ایران  میان  دارد  احتمال 
بیاید که در این تفاهم چیزی امضا نشود. زیرا این دو 

کشور به هم اعتماد نداشته و ندارند. بنابراین باید بین 
دو کشور اعتماد نسبی و متوسطی به وجود بیاورند تا 
تفاهم صورت بگیرد و پول های بلوکه شده و زندانیان دو 
کشور آزاد شوند و همچنین ایران غنی سازی ۶۰ درصد 
خود را بیشتر نکرده و میزان فروش نفت تا یک اندازه 
مشخص بالا رود. بنابراین این موارد روی کاغذ نمی آید و 
اگر بیاید امضا نخواهد شد. باید اعتمادی بین دو کشور 
شکل بگیرد که این اعتماد باید توسط میانجیگری انجام 
شود که ممکن است کشور سومی هم مانند چین در 

این میان تاثیرگذار باشد. 
دلیل انتخاب امارات 

هفته  در  که  سوال  این  به  پاسخ  در  فرجی راد 
گذشته شاهد سفر آقای باقری به امارات و گفت وگو 
با  ایران  توافق  از  بعد  بودیم.  اروپایی  تروئیکای  با 
عربستان هم وزیر خارجه این کشور به تهران سفر 
کرد. آیا می توان گفت در کنار نقش عمان و قطر 
و  امارات  هسته ای،  مذاکرات  برای  میانجیگری  در 
عربستان هم این نقش را ایفا می کنند، گفت: خیر، 
این  که  هستیم  مطمئن  عربستان،  درباره  حداقل 
اتفاق رخ نخواهد داد. اما در مورد امارات تصور من 
این است که اروپایی ها می خواستند موضوعاتی که با 
ایران درمیان می گذارند با موضوعاتی که آمریکایی ها 
درخواست دارند، ترکیب نشود. زیرا قطر و عمان 
میانجی گری بین ایران و آمریکا را برعهده دارند و 
اروپا می خواست روش مستقل خود را داشته باشد 
به چه شکل  آمریکا  و  ایران چیست  نظر  ببیند  و 
را  هسته ای  غنی سازی  کند؟  صحبت  می خواهد 

می خواهد چه کار کند؟
وی افزود: بنابراین اروپا به دنبال مستقل عمل کردن 
بود و امارات را به این دلیل انتخاب کرد. نکته دیگر آنکه 

شاید طرف ایرانی یا دولت فعلی علاقه مند نباشد که 
کارها در عمان به نتیجه نهایی برسد. به دلیل آنکه در 
گفت وگوهایی که به برجام منتهی شد، عمان نقش 
ویژه ای داشت اما شاید دولت فعلی می خواهد بگوید 
من مستقل کار کردم و به همین دلیل امارات را جهت 
گفت وگوهای سازنده انتخاب کرده باشد. ضمن آنکه 
اگر امارات بتواند در گفت وگوهای میان ایران و اروپا 
موفقیتی به دست بیاورد، به نفع خودش خواهد بود و 

روابط ایران و امارات نیز بهتر خواهد شد. 
احتمال طرح موضوع کنترل منافقین 

به گزارش ایلنا،  فرجی راد در پاسخ به این سوال که 
علت مذاکره مستقیم آقای باقری با تروئیکای اروپایی 
با توجه به آنکه در گذشته این دیدارها با سران اتحادیه 
اروپا به ویژه آقای بوررل و انریکه مورا انجام می شد 
چیست، گفت:  علت انجام گفت وگوها این است که 
آقای بورل و آقای مورا بیشتر واسطه بودند تا پیام ایران 
و آمریکا را به دو کشور برساندند و دیدید که چندین 
بار هم به ایران سفر کردند. اما یکی از بحث هایی که 
داشتند،  امارات  در  ایرانی  با طرف  اروپایی ها  احتمالا 
می خواهند  بعدی  درجه  در  و  بوده  هسته ای  مسأله 
ایرانی است و در  ببینند، چه چیزی در چنته طرف 
گفت وگوهایی که بین ایران و آمریکا صورت می گیرد، 
عمق گفت وگوها چه بوده تا ارزیابی مشخصی داشته 

باشند.
وی افزود: مسأله بعدی آن است که اروپا نمی خواهد 
درباره مسائل هسته ای صحبت کند. احتمالا در رابطه 
تفاهم  یا  توافق  از  بعد  اروپا  و  ایران  همکاری های  با 
می خواهد کار کند. یعنی شیوه کاری آنان با آمریکا 
فرق می کند و اروپا ممکن است این احساس را داشته 
باشد که اگر میان ایران و آمریکا تفاهمی صورت گرفت، 

فرصتی فراهم شود تا اروپا از این تفاهم عقب نیفتد. 
مانند  دیگری  موضوعات  که  است  آن  بعدی  مسأله 
آزادی ۴ شهروند اروپایی از جمله زندانیان دانمارکی، 
بلژیکی و دو زندانی اتریشی – ایرانی هم وجود دارد. 
این یک قدم به سمت جلو است و اروپا می گوید اگر 
ادامه ندهیم؟  انجام دادیم، چرا  را  این کار مثبت  ما 
پس این کار را ادامه داده و مشکلات با ایران را کمتر 
کنترلی  تا  دارد  وجود  خبرهایی  یک  حتی  می کنیم. 
روی سازمان منافقین در پاریس ایجاد شود که البته 
نمی توانم آن را به طور کامل تایید کنم و ممکن است در 
گفت وگوهایی که عمانی ها میانجی آن  بودند تا آزادی 
شهروندان اروپایی انجام شود، این موضوع نیز از طرف 
ایران مطرح شده باشد. به نظرم اروپا احساس می کند 
که اگر با ایران مستقیم صحبت کند هم می تواند منافع 
بهتری داشته باشد و هم می تواند معامله بهتری در 

زمینه آزادی زندانیان و غیره داشته باشد. 
احتمال تفاهم بدون امضا/ نقش میانجی گرها برای 

اعتمادسازی پررنگ تر می شود
فرجی راد در پاسخ به این سوال که آیا توافقی که میان 
ایران و آمریکا شکل می گیرد در راستای توافق موقت یا 
احیای برجام است، گفت: قطعا احیای برجام نیست. 
احیای برجام تا انتخابات کار مشکلی است. توافق موقت 
هم اگر انجام شود باز هم به کنگره می رود و کاخ سفید 
نگران تصویب یا عدم تصویب آن است. من معتقدم 
ممکن است تفاهمی باشد که امضا نشود. در اینصورت 
میانجی گرها نقش بیشتری دارند که اعتمادسازی بین 
دو کشور به وجود بیاید. بنابراین ممکن است این تفاهم 
مقدمه ای برای گفت وگوهای بیشتر بعد از انتخابات 
باشد تا ایران و آمریکا امتیازاتی به یکدیگر بدهند و بعد 

بر سر برجام مذاکرات جدی تری داشته باشند.

رایزنی های  ادامه  در  خارجه  امور  وزیر  امیرعبداللهیان  حسین 
منطقه ای و گفت وگوهای دوجانبه به دعوت همتای کویتی خود 
مورد  و  بین المللی کویت شد  فرودگاه  وارد  روز چهارشنبه  عصر 

استقبال مقامات این کشور قرار گرفت.
کویت سومین مقصد در سفرهای دوره ای امیرعبداللهیان است که 
از دوشنبه شب آغاز شده و پیش از این وزیر امور خارجه به قطر و 

عمان هم سفر و با مقامات آنها دیدار داشته است.
همتای  با  دیدار  در  امیرعبداللهیان  حسین  رابطه  همین  در 
عمانی اش همچنین نشست آتی وزرای حمل و نقل کشورهای عضو 
توافقنامه عشق آباد را مهم دانست و افزود: جمهوری اسلامی ایران 
این توافق را یک موضوع مهم می داند و لازمست برای تحقق اهداف 

آن تلاش کنیم.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به تاکید روسای ایران و عمان 
به وزرای امور خارجه دو کشور، پیشنهاد کرد طی برگزاری دیدارهای 
تیم های مشترک کارشناسی، فنی و حقوقی دو کشور، متن سند 
همکاری های جامع بلند مدت دو کشور در سریعترین زمان ممکن 

آماده و به امضا برسد.
امیرعبداللهیان ضمن استقبال از ابتکار دبیرکل سازمان ملل متحد 
برای برگزاری نشست وزرای امور خارجه ۸ کشور ساحلی خلیج 
فارس در نیویورک در ماه سپتامبر آینده افزود، لازم است چنین 
ابتکارهایی در چارچوب ۸ کشور منطقه نیز مورد توجه و پیگیری قرار 
گیرد و در این راستا حتی از برگزاری نشست سران ۸ کشور حوزه 

خلیج فارس نیز استقبال می کنیم.
 امیرعبداللهیان از تلاش ها و ابتکارات سازنده عمان و سلطان این 
کشور در تسهیل و حل و فصل موضوعات و پرونده های منطقه ای 
و بین المللی تشکر و قدردانی کرد و در پایان از همتای خود جهت 
سفر رسمی به جمهوری اسلامی ایران دعوت بعمل آورد که مورد 

استقبال همتای عمانی وی قرار گرفت.
السید بدر بن حمد البوسعیدی وزیر خارجه عمان نیز در این 
دیدار با تاکید متقابل بر اهمیت سفر اخیر سلطان عمان به تهران 
و ابراز خرسندی کشورش از گفتگوها و توافقات بسیار خوب بعمل 
آمده، نسبت به آمادگی وزارت خارجه عمان برای همکاری با دیگر 
وزارتخانه ها و دستگاه های کشورش بمنظور پیگیری و تلاش برای 
اجرای توافقات تهران و تأمین نظر سلطان عمان و رئیس جمهوری 

اسلامی ایران تاکید کرد.
در این دیدار، همچنین همکاری ها و برخی طرح های مشترک دو 
کشور در حوزه های انرژی، حمل و نقل، همکاری بندری، بانکی، 
ارتباطات و فناوری، کنسولی و قضایی و امور زندانیان، همکاری های 
استانی، امور گمرکی و دیگر موضوعات دوجانبه مورد گفتگو و تبادل 

نظر قرار گرفت.
امیر عبداللهیان ظهر روز چهارشنبه نیز در نشست مطبوعاتی 
نتایج  تشریح  در  مسقط  در  خود  عمانی  همتای  با  مشترک 
گفت وگوهایش با مقامات عمان، گفت: امروز گفت وگوهای مهم 
و سازنده ای با همکارم وزیر امور خارجه عمان داشتم. رایزنی ها قبل 

از هر چیزی در خصوص توافقات روسای دو کشور به ویژه در سفر 
اخیر سلطان عمان به تهران و توافقات صورت گرفته در جریان این 

سفر بود.
این دیپلمات عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: در یک 
سال و نیم گذشته مسیر پیگیری توافقات بین دو کشور به خوبی در 
حال پیشرفت است و گسترش همکاری ها در حوزه های اقتصادی، 
تجاری، ترانزیت، انرژی، علم و فناوری از موضوعات مورد توجه 

ماست.
وی با بیان اینکه ما معتقدیم در منطقه از مرحله گفت وگوهای 
محض عبور کرده ایم و وارد همکاری های متنوع و چند جانبه شده ایم 
به پیشنهاد مطرح شده برای برگزاری نشست وزیران امور خارجه 
هشت کشور حوزه خلیج فارس در شهریور ماه در نیویورک اشاره 
کرد و گفت: من و همکارم وزیر خارجه عمان و پیش از آن نخست 
وزیر و وزیر خارجه قطر اتفاق نظر داریم که ادامه این ابتکار در 
منطقه می تواند منجر به همکاری هشت کشور حوزه خلیج فارس 

شود.
وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران ادامه داد: من و وزیر خارجه 
عمان اتفاق نظر داریم که دور بعدی کمیسیون مشترک اقتصادی 

دو کشور را در آینده نزدیک برگزار کنیم.
امیر عبداللهیان همچنین گفت: ما از ابتکارات سلطان عمان در 
قبال مسائل منطقه ای و بین المللی با هدف افزایش همکاری ها 

جهت ایجاد صلح و ثبات و توسعه در منطقه تشکر می کنیم.

» ابتکار« مذاکرات ایران با اروپا در امارات و قطر را بررسی می کند

قدم آهسته احیای برجام
گروه بین الملل - معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان اخبار منتشرشده در مورد رایزنی های اخیرش با انریکه مورا معاون مسوول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا را تایید کرد.  علی باقری در صفحه توییتر خود در این ارتباط نوشت:» جلسه ای جدی و سازنده با انریکه مورا در دوحه داشتم. در مورد طیفی 

از موضوعات از جمله مذاکرات رفع تحریم ها به بحث و تبادل نظر پرداختیم«.

ورود به گفت وگوهای چند جانبه منطقه ایمذاکرات امیرعبداللهیان در کویت

اروپا نمی خواهد 
درباره مسائل 

هسته ای 
صحبت کند. 

احتمالا در رابطه 
با همکاری های 

ایران و اروپا 
بعد از توافق 

یا تفاهم 
می خواهد کار 

کند. یعنی 
شیوه کاری آنان 

با آمریکا فرق 
می کند

سفر آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا به چین به پایان رسید. طی این 
سفر دو روزه، بلینکن با شی جین پینگ، رییس جمهوری چین در سطوح بالا 
گفتگو کردند. اما رقابت میان دو کشور همچنان بررسی نشده باقی مانده است. 
در همین حال، چین باز هم بزرگترین درخواست آمریکا را رد کرد: احیای ارتباط  

ارتش با ارتش. 
بلینکن گفت که او موضوع ارتباطات نظامی را »مکررا« مطرح کرد اما چینی ها 
با آن مخالفت کردند. او ادامه داد: »این کاملا حیاتی است که ما این نوع 
ارتباطات را داشته باشیم.« به گفته بلینکن این مساله ای است که ایالات متحده 
»به کار روی آن ادامه خواهد داد«. لوید آستین، وزیر دفاع و جو بایدن رئیس 
جمهوری آمریکا در چند ماه گذشته بارها از چین خواسته اند تا کانال های ارتباطی 

نظامی با ایالات متحده را از سر بگیرد. 
چین تماس های منظم خود را با ارتش آمریکا در اوت سال گذشته پس از آنکه 
پلوسی، رییس مجلس نمایندگان آمریکا وارد تایوان شد، به حالت تعلیق درآورد. 
چین معتقد است این اقدام سرپیچی از پکن و به چالش کشیدن اصل حاکمیت 
پکن بوده است. چین می گوید سایر کشورها باید از مبادلات رسمی با تایوان که 

چین آن را قلمروی خود می داند، خودداری کنند.
اما این مشکل حتی قبل از این دیدار پلوسی هم وجود داشت. آمریکا می گوید 

چین از سال ۲۰۲۱ به بیش از ده ها درخواست وزارت دفاع برای گفتگو در سطوح 
بالا پاسخ نداده یا درخواست ها را رد کرده است. 

آمریکا همراه بسیاری کشورهای دیگر از وقوع یک درگیری احتمالی ارتش این 
کشور با چین که ممکن است از کنترل خارج شود، واهمه دارند. 

در ماه های اخیر، تنش  میان واشنگتن و پکن بر سر طیفی از مسایل بالا گرفته 
است. ابتدا سقوط مشکوک بالون چینی توسط آمریکا رخ داد و بعد هم چندین 
کشتی و هواپیمای نظامی چین و ایالات متحده تا آستانه برخورد با یکدیگر پیش 
رفتند. در اوایل ژوئن، ایالات متحده ویدئویی را منتشر کرد که نشان می داد در 
تنگه تایوان، تماس نزدیک با ناوشکن چینی رخ می دهد به طوری که آنها مجبور 
می شوند برای جلوگیری از برخورد، سرعت خود را کاهش دهند. چند روز قبل 
هم، ارتش آمریکا از اقدامات ناامن کننده و تهاجمی جنگنده های چینی در یک 
مانور شکایت کرد. ایالات متحده این مانور را »تهاجمی غیرضروری« توصیف 

کرده است. 
واشنگتن می خواهد از حادثه ای مشابه آنچه در سال ۲۰۰۱ رخ داد جلوگیری 
کند. در این حادثه، یک هواپیمای نیروی دریایی آمریکا و یک جت رهگیری 
چینی در نزدیکی جزیره هاینان چین با هم برخورد کردند که منجر به مرگ خلبان 

چینی و فرود اضطراری هواپیمای آمریکایی در هاینان بدون مجوز چین شد. 

چین امتناع خود از راه اندازی مجدد ارتباطات نظامی را به تحریم های اعمال 
شده از سوی واشنگتن نسبت داده است. احتمالا این مساله به تحریم علیه »لی 
شانگ فو«، وزیر دفاع این کشور اشاره دارد. تحریم وزیر دفاع چین، یک بسته 
بزرگ از اقداماتی علیه روسیه بوده است. البته این تحریم قبل از حمله روسیه به 
اوکراین در سال ۲۰۱۸ اعمال شده است. دلیلش هم مشارکت آقای لی در خرید 

هواپیمای جنگی و موشک های ضدهوایی چین از مسکو بوده است. 
یانگ تائو، یکی از مقامات وزارت خارجه چین که بر امور آمریکای شمالی 
نظارت دارد بعد از دیدار با بلینکن گفت: »طرف آمریکایی مطمئنا از این موضوع 
آگاه است که چرا در مبادلات نظامیان با نظامیان مشکل ایجاد شده است. یکی 
از این مشکلات به دلیل تحریم های یکجانبه علیه طرف چینی بوده است. آنها 
ابتدا باید موانع را از بین ببرند و شرایطی را برای همکاری نظامیان با نظامیان 

ایجاد کنند.«
آمریکا می گوید تحریم ها مانع مذاکره آقای لی با مقامات این کشور نیست. 
اما »لی نان« از دانشگاه ملی سنگاپور می گوید: »شما تحریم هایی را بر این فرد 
تحمیل می کنید و سپس می خواهید با او گفتگو کنید. از دیدگاه چینی ها، این 

بی معنی است.«
بل هنل، یکی از مقامات شورای امنیت ملی در دولت های بوش و اوباما 

می گوید: »ایالات متحده و چین به نوعی در حال گفتگو با هم هستند. در 
بالاترین سطح هنوز توافقی در مورد نحوه تعامل این دو ابرقدرت وجود ندارد 

و من فکر می کنم که این وضعیت، کار را برای دو طرف دشوار خواهد کرد.«

در راستای دیدار بلینکن با شی جین پینگ بررسی شد
چرا چین و آمریکا برای احیای »ارتباطات نظامی« به توافق نمی رسند؟ 


